
ج اولین مشتریانمان  شهید بهشتی و همچنین سرم سازی رازی کر
بودند. اولین فروش دو نکته برایمان داشت: یکی رضایت مشتری 
از کیفیت محصول و دیگری خود امر فروش محصول بود. در ابتدا 
کسی بــاورش نمی شد که رزیــن  کروماتوگرافی در داخــل تولید شده 
باشد. گاهی اوقات به رایگان یک نمونه می دادیم، کیفیت بالا و قیمت 
مناسبمان باعث شد کم کم اساتیدی که کار پژوهشی داشتند به ما 

اعتماد کنند.

می گفتند نمی شود رزین کروماتوگرافی را در داخل تولید کرد
ــال 97 همایشی در دانــشــگــاه شــیــراز بــرگــزار شــد و مــا هــم حضور  س
داشتیم. طبق معمول نمونه ای از محصولاتمان را در کیفم به همراه 
داشتم. یکی از اساتید صاحب نام در حــوزه داروســـازی را در سمینار 
دیــدم. گفتم که رزین های کروماتوگرافی را توانسته ایم تولید کنیم. 
تمسخرم کــرد. نمونه را از کیفم درآوردم و نشانش دادم و گفتم که 
می تواند امتحان کند. گفت حتی حاضر نیستم رزین شما را امتحان 
کنم. البته گذشت و بعدها هــمــکــاران ایــشــان در دانــشــگــاه شیراز 
مشتری رزین های ما شدند. عکس این ماجرا هم بود. یکی از اساتید 
دانشگاه تربیت مدرس گفت محصولتان را امتحان می کنم اگر خوب 
جــواب داد به شرکت های داروســـازی هم معرفی تان می کنم که این 
اتفاق هم افتاد.فروردین ماه سال 1397 درخواست عضویت در پارک 

علم و فناوری تبریز را دادیم و در خرداد ماه در پارک پذیرش شدیم. 
در پــارک نیز با چالش هایی روبــرو بودیم. بــرای کــار نیاز به کلین روم 
ــت و نــه فــاضــلاب. با  داشتیم امــا دفــتــری داده بــودنــد کــه نــه آب داش
ــرار بــالاخــره توانستیم راضــی شــان کنیم بــا هزینه خــودمــان  کلی اصـ
اتاقی که داده بودند را تبدیل به کلین روم کنیم. همزمان با ورود به 
پارک برای دانش بنیانی نیز اقدام کردیم و در همان سال یعنی سال 
97 دانش بنیان شدیم. مدتی با همان راکتور پایلوت کــار کردیم تا 
اینکه خواستیم وارد فضای تولید نیمه صنعتی شویم. سال 99 که 
وارد فاز نیمه صنعتی شدیم تصمیم گرفتیم تا با شرکتهای دارویی 
نیز ارتباط برقرار کنیم. وزارت بهداشت فراخوانی زده بود از لیستی 
از مــواد که ریزین های کروماتوگرافی هم جــزو آنها بــودنــد. از طریق 
معاونت پژوهش و فناوری دانشگاه علوم پزشکی تبریز خودمان 

را به وزارت بهداشت معرفی کردیم 
، قــائــم مقام  و پیش دکــتــر وطــن پــور
معاونت پــژوهــش و فــنــاوری وزارت 
بهداشت رفتیم. استقبال گرمی از 
ما کردند. با شناختی که از ما پیدا شد 
و تائیدیه های مصرف کننده های ما 
ح  به وزارت رسید ســال 99 جــزو 9 طر
بــرتــر حـــوزه ســلامــت کــشــور شــدیــم و 
دکــتــر نمکی وزیـــر وقــت بهداشت از 
محصول ما رونمایی کردند. پوشش 
خبری ناشی از این اتفاق به شناخته 

شدن ما خیلی کمک کرد.

ــوژی اش را بــفــروشــیــد. فــاز  ــول ــن ــک ت
صنعتی کار شما نیست

98 در نمایشگاه بین المللی  ســال 
ــه ریــنــوتــکــس تــبــریــز شرکت  ــاوران ــن ف
کنیم. در زون دارویی به عنوان فناور 
شناخته شــدیــم. داوران کــه در حال 
ارزیابی محصول ما بودند پرسیدند: 
ــرای آیــنــده چیست؟«  »بــرنــامــه تــان بـ
گفتیم کــه بــرنــامــه مــا تولید صنعتی 
این محصولات اســت. توصیه ای که 
ــود کــه تکنولوژی  ــن ب بــه مــا کــردنــد ای
ــر کسی  محصولتان را بفروشید. اگ
پیدا شد که یک میلیارد تومان بدهد 
بفروشید. شما واحد R&D هستید. 
بفروشید و به دنبال محصول دیگری 
بروید. ما هم گفتیم: »از اوّل بنایمان را 
بر این گذاشته ایم که ما این را تولید 
خواهیم کــرد. خــودش هم در داخل 
ــران تــولــیــد خــواهــیــم کـــرد و بــه ثمر  ــ ای

با تولید نمونه 
آزمایشگاهی 

تست های 
مشخصه یابی 

آن را با 
نمونه های 

خارجی مقایسه 
کردیم. نتایج 

بسیار خیره 
کننده بود. 

بزرگترین 
تولیدکننده 

رزین های 
کروماتوگرافی 
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است که به 
لحاظ کیفیت 

توانستیم مواد 
تولیدیمان را 

به آنها نزدیک 
کنیم
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